
جامعهشنبه / 10 تیر 1402 / شماره 5402 www.ebtekarnews.com

6
اخبار خبر

وزیر علوم:
 برای اجرای مصوبات قانونی درباره 

حجاب جدی هستیم

ما  گفت:  فناوری  و  تحقیقات  علوم،  وزیر 
در وزارت علوم به مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی درباره عفاف و حجاب و همچنین اجرای 
موارد قانونی در این حوزه که برای دانشگاه ها 
محمدعلی  داریم.  جدی  اهتمام  دارد،  وجود 
فناوری در  و  تحقیقات  زلفی گل وزیر علوم، 
عالی  شورای  سوی  از  که  وظایفی  خصوص 
انقلاب فرهنگی در حوزه عفاف و حجاب برای 
وزارت  گرفته شده، گفت:  درنظر  علوم  وزارت 
انقلاب فرهنگی  علوم به مصوبه شورای عالی 
درباره عفاف و حجاب و همچنین اجرای موارد 
قانونی در این حوزه که برای دانشگاه ها وجود 

دارد اهتمام جدی دارد. 
یک سری  محیطی  هر  گفت:  وی همچنین 
قواعد و مقررات خاص خودش را دارد که باید 
رعایت شود و طبیعی است که در دانشگاه ها 
هم قواعد و مقرراتی وجود دارد و چناچه رعایت 
نشود ساز و کار قانونی برخورد با رفتار هایی که 
گل  است.زلفی  شده  دیده  هم  نیست  قانونی 
تاکید کرد: خوشبختانه دانشگاهیان ما همیشه 
به عنوان مرجع و الگو در جامعه مطرح بودند 
وجود  الان  هم  الحمدالله  هم  شرایط  همین  و 
موارد  در  اگر  داشت:  اظهار  علوم  دارد.وزیر 
نادری هم وجود داشته باشد که کسی به قانون 
بی توجهی کند انشالله به مرور اصلاح خواهد 
شد.محمدعلی زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات 
سیاسی  خبرنگار  با  وگو  گفت  در  فناوری  و 
از  که  وظایفی  خصوص  در  فارس،  خبرگزاری 
حوزه  در  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  سوی 
عفاف و حجاب برای وزارت علوم درنظر گرفته 
شورای  مصوبه  به  علوم  وزارت  گفت:  شده، 
عالی انقلاب فرهنگی درباره عفاف و حجاب و 
همچنین اجرای موارد قانونی در این حوزه که 
برای دانشگاه ها وجود دارد اهتمام جدی دارد.
سری  یک  محیطی  هر  گفت:  همچنین  وی 
قواعد و مقررات خاص خودش را دارد که باید 
رعایت شود و طبیعی است که در دانشگاهها 
هم قواعد و مقرراتی وجود دارد و چناچه رعایت 
نشود ساز و کار قانونی برخورد با رفتارهایی که 
قانونی نیست هم دیده شده است. زلفی گل 
تاکید کرد: خوشبختانه دانشگاهیان ما همیشه 
به عنوان مرجع و الگو در جامعه مطرح بودند و 
همین شرایط هم الحمدالله هم الان وجود دارد.
وزیر علوم اظهار داشت: اگر در موارد نادری هم 
وجود داشته باشد که کسی به قانون بی توجهی 

کند ان شاالله به مرور اصلاح خواهد شد.

نفوذ گرد و خاک به تهران از 
استان های مجاور

استان  اداره کل هواشناسی  اعلام  اساس  بر 
تهران، وضعیت جوی این استان وزش باد شدید 
و خیزش گرد و خاک و انتقال گرد و خاک از 
استان های مجاور همچنین کاهش نسبی دما از 

فردا پیش بینی می شود.
نقشه های  بررسی  با  ایسنا،  گزارش  به 
هواشناسی و خروجی الگوهای پیش یابی عددی 
وضعیت جوی استان تهران طی چند روز آینده 
آسمان صاف تا کمی ابری با جوی نسبتا پایدار 
در ارتفاعات، گاهی افزایش ابر در نواحی جنوبی 
و غربی، در بعضی از ساعات وزش باد شدید با 
خیزش موقت گردوخاک و انتقال گردوخاک از 
استان های مجاور، کاهش کیفیت هوا، دید افقی 
و غبارآلود پیش بینی می شود. برای روز یکشنبه 
)۱۱ تیر( در ارتفاعات شمالی استان، افزایش ابر و 
بارش پراکنده با احتمال رعد و برق دور از انتظار 
از  نیست.  از امروز روند کاهش نسبی دما و 
روز دوشنبه )۱۲ تیر( افزایش تدریجی دما در 
سطح استان پیش بینی می شود. آسمان تهران 
امروز )۱۰ تیر( صاف گاهی وزش باد و غبار رقیق 
با حداقل دمای ۲۲ و حداکثر دمای ۳۷ درجه 
سانتیگراد و طی یکشنبه )۱۱ تیر( صاف، گاهی 
وزش باد در اواخر وقت وزش باد شدید و گاهی 
غبار رقیق با حداقل دمای ۲۴ و حداکثر دمای 
می شود. طی  پیش بینی  سانتیگراد  درجه   ۳۶
بیشینه  با  ورامین  ایستگاه   گذشته  ۲۴ ساعت 
دمای ۴۲ درجه سانتیگراد گرم ترین ایستگاه های 

هواشناسی استان بود. 

تردید در مصرف نوشابه های رژیمی

آژانس بین المللی تحقیقات سرطان وابسته به 
سازمان جهانی بهداشت )WHO( در گزارش ماه 
آینده خود، یک شیرین کننده مصنوعی موسوم به 
»آسپارتام« را در فهرست مواد »احتمالا سرطان زا« 
جهان  بهداشتی  مرجع  داد.بالاترین  خواهد  قرار 
وابسته به سازمان ملل قرار است تصمیم خود را 
در خصوص شیرین کننده مصنوعی »آسپارتام« روز 
۱۴ ماه ژوئیه به صورت رسمی اعلام کند. آسپارتام 
رایج ترین شیرین کننده های مصنوعی  از  یکی  که 
نوشابه های  در  عمدتا  می شود،  محسوب  جهان 
رژیمی کوکاکولا، پپسی و همینطور دیگر محصولات 

خوراکی نظیر برخی آدامس ها کاربرد دارد.
مطابق گزارش منابع آگاه، تصمیم برای معرفی 
این ماده به عنوان »احتمالا سرطان زا برای انسان« 
آژانس  در نشست ماه ژوئن کارشناسان خارجی 
به سازمان  وابسته  تحقیقات سرطان  بین المللی 

جهانی بهداشت گرفته شده است.
این کمیته بررسی می کند که آیا ماده ای می تواند 
اما درباره  نه،  یا  بالقوه محسوب شود  یک خطر 
اینکه فرد چه مقدار از یک محصول را می تواند با 
خیال راحت مصرف کند اظهارنظری نمی کند.با این 
حال تصمیمات مشابه توسط این نهاد، پیش تر در 
مواردی باعث ایجاد نگرانی در میان مصرف کنندگان 

و شکایت های متعاقب قضایی شده است.
در سال ۱۹۸۱ این نهاد مصرف محدود آسپارتام 
را مجاز اعلام کرده بود. بنابر این دستورالعمل، یک 
فرد بالغ با وزن متوسط ۶۰ کیلوگرم باید روزانه بین 
۱۲ تا ۳۶ قوطی نوشابه رژیمی بنوشد )بسته به 
مقدار آسپارتام موجود در نوشیدنی( تا در معرض 
خطر سرطان قرار  گیرد.سازمان های ناظر در حوزه 
سلامت در ایالات متحده و اروپا برای سال ها همین 

دستورالعمل را قابل اجرا می دانستند.
سازمان  سرطان  تحقیقات  آژانس  سخنگوی 
جهانی بهداشت گفته است تصمیم تازه اولین گام 
اساسی برای درک سرطان زایی این ماده است. او 
اضافه کرد که وظیفه کمیته مواد افزودنی این نهاد 
ارزیابی خطر است تا احتمال بروز یک نوع آسیب 
)مانند سرطان( در صورت قرار گرفتن در معرض 

آن مشخص شود.
این درحالیست که ناظران می گویند تصمیم اخیر 
می تواند موجب سردرگمی در میان تولیدکنندگان 
مواد خوراکی شود، چراکه احکام این نهاد معمولا 
تاثیر به سزایی بر بازارهای مواد غذایی دارند.پیش تر 
»احتمالا سرطان زا«  درباره  نهاد  این  یک تصمیم 
بحث های  »گلایفوسیت«  علف کش  خواندن 
فراوانی را برانگیخت و به رغم اینکه نهادهایی نظیر 
سازمان ایمنی غذای اروپا آن را به چالش کشیدند، 

شرکت های سازنده را دچار مشکل کرد.
برای مثال شرکت بایر آلمان که چنین علف کشی 
به  شد  مجبور   ۲۰۲۱ سال  در  می کرد،  تولید  را 
از  استفاده  را  خود  سرطان  علت  که  مشتریانی 
بودند خسارت  کرده  عنوان  این شرکت  محصول 
بدهد.آژانس بین المللی تحقیقات سرطان نیز به 
علیه  بی مورد  خطر  زنگ  درآوردن  صدا  به  دلیل 
اجتناب ناپذیر  مصرفشان  که  موادی  از  استفاده 

است، با انتقاد مواجه شده است.
این سازمان از چهار سطح مختلف طبقه بندی 
بالقوه  سرطان زا،  احتمالا  زا،  »سرطان  شامل 
سرطان زا و غیرقابل طبقه بندی« استفاده می کند. 
جمله  از  سازمان  این  دیگر  اقدامات  نیز  پیش تر 
قرار دادن گوشت قرمز در رده »بالقوه سرطان زا« 
تلفن های همراه در طبقه  »احتمالا سرطان زا«  و 

بحث برانگیز شده بود.
انجمن  دبیرکل  وود،  هانت  فرانسیس  هرچند 
بین المللی شیرین کننده ها و یکی از منتقدان این 
تصمیم در واکنش به این خبر مدعی شد: آژانس 
ایمنی  بین المللی تحقیقات سرطان یک سازمان 
غذایی نیست. بررسی آنها در مورد آسپارتام از نظر 
علمی جامع محسوب نمی شود و تصمیمات آن بر 
گرفته شده  بی اعتبار  به شدت  تحقیقات  اساس 
است.آسپارتام در سال های گذشته به طور گسترده 

مورد مطالعه قرار گرفته است.
در  مطالعه ای  یک  میلادی   ۲۰۲۲ سال  در 
داد  نشان  بزرگسال  هزار   ۱۰۰ روی  فرانسه 
افرادی که مقادیر بیشتری از شیرین کننده های 
می کنند،  مصرف  آسپارتام  جمله  از  مصنوعی 
به سرطان  ابتلا  بیشتر در معرض خطر  کمی 
هستند.هرچند این مطالعه نتوانست ثابت کند 
که آسپارتام باعث افزایش خطر سرطان می شود.
آژانس بین المللی تحقیقات سرطان گفته است 
را  مطالعه   ۱۳۰۰ خود  ژوئن  ماه  بررسی  برای 

ارزیابی کرده است.

یکی از آن ها همین مصوبه ۷۳۵ شورای عالی انقلاب 
فرهنگی )۲۵ تیر ۱۳۹۲( درباره تغییر رشته و نقل و 
انتقال فرزندان اعضای هیات علمی دانشگاه ها بود، به  
موجب این مصوبه فرزندان اعضای هیات علمی که جزو 
پذیرفته شدگان آزمون سراسری بودند می توانستند از 
دانشگاه مبدا به یکی از دانشگاه های واقع در شهر محل 
خدمت )ترجیحاً دانشگاه محل خدمت( عضو هیأت 
علمی و یا در صورت نبودن آن رشته در آن شهر به 
دانشگاه نزدیگترین شهر به محل خدمت عضو هیأت 
در  کشور  آموزش  سنجش  سازمان  تعیین  با  علمی 
همان مقطع و گروه آزمایشی و دارا بودن حد نصاب 
مطابق با ضوابط انتقا ل یا تغییر رشته بدهند. براساس 
این مصوبه حد نصاب نمره علمی لازم برای انتقال ۹۰ 
درصد و برا تغییر رشته ۵/۹۲ درصد نمره کل آخرین 

نفر پذیرفته شده در رشته محل مورد تقاضا بود.
آموزش  کمیسیون  عضو  امرایی،  علی  دراین باره 
می گوید:  خبرآنلاین  به  شفافیت  و  عدالت  دیده بان 
»با این روش کسانی با دکترای دامپزشکی به دکترای 
تغییر  و  رشته  تغییر  داروسازی  دکترای  یا  پزشکی 

دانشگاه دادند.«
تغییر رشته از صنایع غذایی به پزشکی!

تبصره ای   ۱۳۹۶ سال  در  نبود،  کار  پایان  این  اما 
به این مصوبه اضافه شد با نام انتقال مشروط، این 
حد  درصد   ۵/۹۲ و   ۹۰ آن  همه  می توانست  تبصره 
نصاب علمی برای انتقال و تغییر رشته فرزندان اعضای 
هیات علمی در دانشگاه ها را کنار بگذارد به شرطی که 
آن ها می توانستند در دانشگاه مقصد در همان رشته 
قبلی یا رشته جدید دو ترم متوالی معدل ۱۵ بگیرند. 
امرایی دراین باره بیان می کند: »این تبصره برای سال 
۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ انجام شد، این روش باعث شد کسی که 
تبصره  این  با  بود  شده  قبول  حسابداری  کارشناسی 
داروسازی بخواند، کارشناسی مدیریت بیمه با همین 
تبصره الان دارد دندانپزشکی می خواند، کسی را داشتیم 
پزشکی  دارد  الان  و  بوده  غذایی  صنایع  کارشناسی 

می خواند.«
هنوز  افراد  این  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  او 
دانشجو هستند می گوید: »بله الان دانشجو هستند. 
شورای سنجش و پذیرش حکم به اخراج این افراد از 
عدالت  دیوان  است،  نشده  اجرا  که  داد  دانشگاه ها 
کرد،  تایید  را  پذیرش  و  شورای سنجش  حکم  اداری 
باز هم اجرا نشد؛ از شورای نگهبان استعلام گرفتند 
پذیرش  و  سنجش  شورای  حکم  گفت  شورا  این  و 
درست است و با مسببین هم باید برخورد شود. اما 
این افراد هنوز در دانشگاه ها ادامه تحصیل می دهند، 
علاوه براین کسانی که پای این مصوبه را امضا کردند 
الان در مسئولیت های مهم آموزشی هستند و دارند از 
مصوبه جدید سنجش و پذیرش در دانشگاه ها حمایت 

می کنند.
تغییر رشته از مردودی به پزشکی!

عضو کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت 
درباره تعداد نفراتی که توانستند از این تبصره برای 
انتقال دانشگاه یا تغییر رشته استفاده کنند با بیان 
این که »این تغییرات در دانشگاه آزاد بوده« به خبرآنلاین 
استفاده  نفر   ۱۳۴ زمانی  مقطع  یک  »در  می گوید: 
کردند، آمارشان بالاتر از این است اما ما اطلاعات ۱۳۴ 
نفر را به همراه اسم و تمام مشخصات به طور کامل 
داریم. در این میان فرزندان مقامات وقت هم هستند.«
امرایی بیان می کند: »شاید خود مصوبه اصلی ایراد 
درصد  باید ۵/۹۲  حداقل  بود  نوشته  چون  نداشت، 
از نمره علمی آخرین فرد را کسب کنند، بنابراین این 
مصوبه سبب نمی شد رتبه بالای ۱۰۰ هزار وارد دانشگاه 
شود، مثلاً رتبه های ۲۰ هزار می توانستند از آن استفاده 
کنند، البته ما با همین هم مشکل داشتیم؛ اما با تبصره 
دائم  انتقال  )شرط  شد  اضافه  مصوبه  به  که  جدید 
با کسب دو ترم معدل بالای ۱۵ در دانشگاه مقصد( 

اتفاقات عجیبی افتاد، طوری که ما افرادی داشتیم که با 
این مصوبه وارد دانشگاه شدند و حتی نتوانستند همان 
معدل ۱۵ را هم کسب کنند، رتبه شان هم بالای ۱۵۰ 

هزار است.«
میانگین  که  داشتیم  را  »کسی  می دهد:  ادامه  او 
نمراتش در دروس اختصاصی ۸ درصد بوده اما الان 
کسانی  چه  امضای  با  این ها  می خواند،  پزشکی  دارد 
وارد دانشگاه شدند؟ چه کسانی پای آن مصوبه را امضا 
کردند؟ که الان رتبه ۱۷۵ هزار دارد پزشکی می خواند، 
درحالی که سایر داوطلبان باید برای آن جنگ کنند که 
رتبه شان زیر ۵ هزار شوند. همین فرد شیمی ۱ درصد 
پاسخ داده، فیزیک ۲۲ درصد، زیست ۶ درصد، ریاضی 
۱۲ درصد، عربی را منفی زده، ادبیات ۱۲ درصد، زبان ۱۴ 
درصد پاسخ داده است و الان از علوم مهندسی صنایع 
غذایی دارد پزشکی می خواند. یک مورد دیگر رتبه اش 
۱۴۷ هزار و ۳۴۷ شده است، ادبیات ۱۴ درصد، عربی 
شیمی  درصد،  زبان ۱۶  درصد،  دینی ۲۰  درصد،   ۱۴
صفر درصد، فیزیک ۶ درصد، زیست ۲۸ درصد، و 
به ریاضی هفت دهم درصد پاسخ داده، این فرد در 
سامانه اولیه که سازمان سنجش اعلام می کند مردود 
انجام داده  انتخاب رشته ای که  با  اعلام شده، یعنی 
مردود اعلام شده است، بعد از از مردودی به پزشکی 
تغییر رشته می دهد. این ها از از تبصره استفاده کردند 
چون با خود مصوبه ۷۳۵ نمی توانستند تغییر رشته و 

دانشگاه بدهند.
چه کسی خیرخواه نظام آموزش است؟

امرایی با انتقاد از کسانی که چنین مصوبه ای را امضا 
و اجرا کردند به خبرآنلاین می گوید: »حالا چه کسی 
خیرخواه نظام آموزش است، خیرخواهی نظام آموزش 
یعنی تغییر رشته از مردودی به پزشکی؟ خیرخواهی 
رشته  در  هزار   ۱۶۰ رتبه  با  داوطلب  تحصیل  یعنی 
رتبه ۱۴۰ هزار  با  یعنی تحصیل  پزشکی؟ خیرخواهی 

در شته دندان پزشکی؟ خیرخواهی یعنی داوطلبی از 
کارشناسی مدیریت بیمه برود دندان پزشکی بخواند؟ 
یا از کارشناسی بیمه تغییر رشته بدهد و داروسازی 
دروس  درصد   ۸ به  پاسخگویی  میانگین  با  بخواند؟ 
است؟  خیرخواهی  این  بخواند؟  پزشکی  اختصاصی 
یا  خواسته  که  بدهند  را  موارد  این  پاسخ  باید  آقایان 
ناخواسته مصوبه را امضا کردند، اگر ناخواسته امضا 
دانشگاه ها  در  علمی  افتضاح  این  سبب  که  کردند 
شدید باید برکنار شوید، خودتان بگذارید بروید چراکه 
کارشناس این مسائل نیستید، اگر کارشناس بودید که 
امضا نمی کردید؛ اگر خواسته امضا کردید که دارید به 
نظام آموزشی و پزشکی ما خیانت می کنید، یعنی علاوه 
بر این که باید بروید، به دادگاه هم باید معرفی شوید.«

عضو کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت 
بیان می کند: »البته در این جا اینجا قوه قضائیه ورود 
کرده، ما با معاون دادستان کل کشور مکاتبه کردیم، 
این  که  کردیم  اعلام  آن جا  کردیم،  معرفی  را  آن ها 
اتفاقات افتاده است، در درون سازمان هم تصمیم گیری 
می کنیم )دیده بان شفافیت و عدالت( که اگر لازم باشد 
افرادی که پای مصوبه را امضا کردند منتشر  اسامی 

شود« 
این  اداری  عدالت  دیوان  »البته  می دهد:  ادامه  او 
باز  اما  باطل شد،  کرد. سال ۱۳۹۹  باطل  را  مصوبه 
هم اجرا می شد، چراکه آقایان می گفتند مصوبه دیوان 
عدالت اداری را شورای عالی انقلاب فرهنگی می تواند 
اجرا نکند، این مسئله تا سال ۱۴۰۱ طول کشید، در سال 

۱۴۰۱ رسما باطل شد.«
پذیرش در دانشگاه با نامه وزیر؟

هم  هنوز  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  امرایی 
مصوبه یا تبصره ای شبیه به مورد اخیر وجود دارد که 
افراد بتوانند با کمک آن وارد دانشگاه شوند یا تغییر 
رشته بدهند، می گوید: »دفاع ما از کنکور خیلی بالاتر 

از موضوع جدیدی است که با آموزش و پرورش پیش 
آمده)روش جدید سنجش و پذیرش در دانشگاه ها(، در 
مقطع ارشد و دکتری هم ما از کنکور دفاع می کنیم، 
امروز جشنواره هایی دارند برگزار می کنند در پذیرش 
برای  که  بوده  دانشجویی  دکتری،  دوره  آزمون  بدون 
شده،  رد  چمران  دانشگاه  در  دکتری  دوره  مصاحبه 
شهید  دانشگاه  در  آمده  جشنواره ای  یک  براساس  و 
بهشتی درس می خواند. مانند جشنواره شهید احدی.«

او ادامه می دهد: »خود شهید احدی رتبه یک کنکور 
افراد  این  اسم  از  باید  بوده و شهید شده است، چرا 
استفاده شود، در برگزاری این جشنواره ها باید نظارت 
کرد. مگر در نظام آموزشی ما در شهریور انتخاب واحد 
انجام نمی شود؟ اما ما افرادی داشتیم که در ماه آذر 
با همین جشنواره به دانشگاه معرفی شدند و ترم مهر 
است.  برای شان حساب شده  ترم یک  عنوان  به  هم 
تعارض از این بالاتر هم داریم، بین نامه وزیر و معاون 
وزیر )وزارت علوم( به یک مرجعی تعارض وجود داشته 
است. مثلاً وزیر در نامه گفته فلانی و فلانی براساس 
این جشنواره در دانشگاه پذیرش بشوند، اما معاون 
وزیر به معاون همانی که وزیر علوم نامه نوشته، نامه ای 
فرستاده که این افراد نمره نیاورده و پذیرش نشوند. من 
می پرسم چه طور می شود یک وزیر نامه نگاری می کند 
این آقایان و خانم ها حدنصاب لازم را دارند بعد معاون 

وزیر نامه می زند این افراد حدنصاب لازم را ندارند.«
عضو کمیسیون آموزش دیده بان عدالت و شفافیت 
دیگر  که  وزیر  باشد  کنکور  »اگر  می گوید:  پایان  در 
نامه نمی نویسد. ما هر وقت از آزمون کنکور فاصله 
حتما  این که  مگر  می خوریم،  شکست  حتما  گرفتیم 
نظارت باشد، ما نظارتی نداشتیم که رتبه ۱۷۵ هزار دارد 
تحصیل می کند، به ما هم می خندد، بیش از ۷۰ درصد 
افرادی که با همین مصوبه )تبصره سال ۱۳۹۶ مصوبه 
۷۳۵( وارد دانشگاه شدند در تهران تحصیل می کنند.«

 مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران با 
اشاره به اینکه برخی از دستفروشان نیازمند واقعی نیستند و از فضا 
سواستفاده می کنند تاکید کرد: دور تا دور تئاتر شهر دستفروشی 

روند  تشریح  در  ایسنا،  با  گفتگو  در  بیگی  است. سعید  ممنوع 
ساماندهی دستفروشان در محدوده چهارراه ولیعصر )عج(، گفت: 
ابعاد مختلف این  شیوه ساماندهی دستفروشان نیازمند بررسی 
موضوع است در میان دستفروشان اتباع بیگانه وجود دارند و برخی 
نیز سوء استفاده می کنند لذا شیوه برخورد با هریک از این موارد 
پس از شناسایی متفاوت خواهد بود و نیازمند ورود دستگاه های 

ذیربط است.
۳ سناریوی شهرداری برای ساماندهی دستفروشان

وی افزود: شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران موظف 
است پس از شناسایی افرادی که نیازمند هستند و دستفروشی 
می کنند جایی را برای آن ها فراهم کند که در این مسیر یا از روز 
بازار های فعال استفاده می کنیم یا ساماندهی در محل را انجام 
می دهیم یا آن ها را در بازار های ثابتی که داریم اسکان می دهیم. 
در حقیقت این بخش از کار بر اساس تقسیم بندی انجام شده در 
درون شهرداری تهران بر عهده شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل 
شهر تهران قرار داده شده است.وی با تاکید بر اینکه دور تا دور تئاتر 

شهر دستفروشی ممنوع است و تخلف محسوب می شود ادامه داد: 
بعضاً در میان افرادی که مرتکب این تخلف می شود و دور تئاتر شهر 
اقدام به دستفروشی می کنند افرادی وجود دارند که نیازمند نیستند 
و درحقیقت سوء استفاده می کنند، ولی بی تردید نباید این موارد 

با یکدیگر مخلوط شوند تا فضای سوء استفاده برخی فراهم شود.
وی تاکید کرد: در راستای ایجاد امکان برای افراد نیازمندی که اقدام 
به دستفروشی می کنند با وزارت تعاون و وزارت اقتصاد صحبت هایی 
انجام شده که از این افراد که واقعاً شغلشان دستفروشی است و 

نیازمند هستند حمایت صورت بگیرد.
مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران افزود: 
شناسایی دستفروشان واقعی در حال انجام است و در محور های 
مختلف توسط شهرداری های مناطق انجام می شود و ثبت نام آن ها 
در حال انجام است. بیگی ادامه داد: در تهران هفته ای ۶۰ روز بازار 
شکل می گیرد که حدود ۸۰۰۰ نفر در آن ها مشغول فعالیت هستند، 
ولی برخی سوء استفاده می کنند که باید افراد نیازمند از آن ها جدا 

شوند و مورد حمایت قرار گیرند.

مصوبه ای که رتبه 1۷5هزار را دانشجوی پزشکی کرد

پایان رانتی با عنوان نقل و انتقال فرزندان هیات علمی
مصوبه ای که باطل شد اما مواهب آن حداقل برای ۱۳۴ نفر همچنان ادامه دارد. نام کنکور اگرچه با رقابت گره خورده اما تبصره و مصوبه کم ندارد که 
معنای رقابت را از آن بگیرد، تبصره هایی که چه قبل از اعلام نتایج و چه بعد از اعلام نتایج می توانند برخی را با حداقل رقابت راهی دانشگاه و رشته مورد 

علاقه شان کنند.

وشی دور تئاتر شهر ممنوع است دستفر

ما هر وقت از 
آزمون کنکور 
فاصله گرفتیم 
حتما شکست 

می خوریم، مگر 
این که حتما 

نظارت باشد، 
ما نظارتی 

نداشتیم که 
رتبه 1۷5 هزار 

دارد تحصیل 
می کند و بیش 

از ۷0 درصد 
افرادی که با 

همین مصوبه 
وارد دانشگاه 

شدند در 
تهران تحصیل 

می کنند

آلودگی  درهفته جاری گزارش کمیسیون اصل نود مجلس درباره 
هوا منتشر شد. در این گزارش به نقل از مرکز اقلیم سازمان حفاظت 
محیط زیست اعلام شد از ۱۶ نیروگاه کشور، ۱۴ نیروگاه مصرف مازوت 
دارند.به گزارش فرارو، همچنین در این گزارش آمده که »قانون هوای 
پاک« در ایران به طور کامل اجرایی نشده و باعث شده تعداد روز های 
پاک کاهش یابد. به عنوان مثال در تهران، با مقایسه یک بازه زمانی 
مشخص از سال ۱۳۹۹ با ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ مشخص می شود که روز های 
پاک از ۱۵ روز به ۲ روز کاهش یافته است. از اول فروردین تا ۱۸ دی 
تا ۱۴۰۱، نیز تعداد روز های ناسالم برای »گروه های  ماه سال ۱۳۹۹ 

حساس« از ۸۹ روز به ۱۱۵ روز افزایش پیدا کرده است.
فرارو در گفت وگو با محمد درویش پژوهشگر و فعال محیط زیست، 
گزارش کمیسیون اصل نود مجلس درباره آلودگی هوا را بررسی کرده 
است. درویش معتقد است این گزارش آنطور که باید مسائل را بررسی 
نکرده است. حجم تخلف شانزده سازمان مقصر در آلودگی هوا بسیار 
بیشتر از چیزی که مجلس عنوان کرده است. محمد درویش گفت: 
»چیزی که در گزارش کمیسیون اصل ۹۰ محسوس است، این است 
از ترک فعل هایی که توسط ۱۶ سازمان مقصر در  که بخش بزرگی 
آلودگی هوا رخ داده است، هیچ ارتباطی به تحریم ها ندارد. برای مثال 
ابلاغ  به وزارت نفت  و  تنظیم  را  استانداردی  باید  استاندارد  سازمان 
می کرده و در مورد استاندارد سوخت هشدار می داده. این کار انجام 

به  باید  نیرو  وزارت  است.  نشده  داده  اهمیتی  ماجرا  به  نشده پس 
سمت بسترسازی در اجرای برنامه ۵ ساله ششم می رفت. برنامه ای 
که اشاره به ایجاد ۵ هزار مگاوات برق از طریق انرژی های خورشیدی 

داشت. این کار انجام نشده است.«
توجهی  بی  نیز  زیست  محیط  از  حفاظت  »سازمان  افزود:  وی 
کرده است. حتی سازمان برنامه و بودجه که باید بودجه لازم را به 
دستگاه ها می داده در دقیقه نود این کار را کرده و در نتیجه فرصتی 
بودجه  و  است  نداشته  وجود  بودجه  از  مناسب  برداری  بهره  برای 
مجدد به خزانه بازگشته است. به نظر می رسد قانون هوای پاک یک 
»شوخی« است که دستگاه ها به راحتی از کنار آن عبور می کنند. یک 
تخلف بسیار بزرگ رخ داده است. یک بی قانونی و بی مسئولیتی 
آشکار و نابخشودنی را شاهدیم. اما هنوز هیچکس را بابت این ماجرا 
توبیخ یا تنبیه نکرده اند. آمار ها نشان می دهد تعداد روز های ناسالم، 
در حال افزایش و تعداد روز های سالم و پاک در حال کاهش است. 
حتی در این گزارش اشاره شده است که وزارت جهاد کشاورزی که 
قرار بوده فضای سبز اطراف نیروگاه ها را تامین کند، این کار را نکرده 
است. واقعا شگفت آور است که هیچکس مسئولیت های خود را انجام 
نداده است.«این کارشناس محیط زیست افزود: »قرار بود آموزش و 
پرورش، روش های تردد معلمان و دانش آموزان را تغییر داده و آنان 
را تشویق کند با وسایل حمل و نقل عمومی و دوچرخه تردد کنند، 

اما این وزارتخانه نیز حرکت فرهنگی خاصی در این زمینه انجام نداده 
است. درواقع هیچ مکانیسم تشویقی برای آن که دانش اموزان تشویق 
شوند از سرویس مدارس استفاده نکنند را نمیبینم. صدا و سیما که 
قرار بود شهروندان را با مستند های جذاب و سریال های آگاهی بخش 
و آموزشی به سمت درست هدایت کند نیز هیچ رویکرد خاصی نشان 
نداده است. وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی که باید آمار ها 
را به روز و اعلام می کرد وضعیت ناشی از این شرایط چگونه است 
نیز کم کاری کرده است، این وزارتخانه سال گذشته اعلام کرد که ما 
شاهد ۸ درصد مرده زایی ناشی از آلودگی هوا هستیم. این رقم تکان 
دهنده و بسیار خطرناک است. بعد از ۲ دهه که آمار تلفات آلودگی 
هوا ۳۰ هزار نفر اعلام می شد، سال گذشته برای اولین بار، ۴۵ هزار 

نفر اعلام شد.«
وی ادامه داد: »بریتانیا که تقریبا برابر ما جمعیت دارد، اما آب 
برخوردار است  یورو ۶  استاندارد سوخت  از  تمیزتری دارد،  و هوای 
و سیستم حمل و نقل شهری قدرتمندی دارد، ۶۰ هزار نفر تلفات 
آلودگی هوا دارد. چگونه این رقم در ایران ۴۵ هزار نفر است؟ لندن 
۸ هزار نفر تلفات آلودگی هوا دارد و تهران ۵۵۰۰ نفر. این آمار قابل 
باور است که تهران با شاخص های آلودگی هوای بسیار بالاتر، تلفات 
کمتر داشته باشد؟ این موارد نشان دهنده کم توجهی سازمان های 

مختلف به قانون است.«

یک کارشناس محیط زیست:
قانون »هوای پاک« یک شوخی بزرگ است! 


